

СОДЕРЖАНИЕ

«Знаменитость» в истории, история «знаменитостей»

<i>Шнейдер К. И.</i> Феномен «знаменитости» в российском публичном пространстве первой половины XIX века: теоретические основания	5
<i>Klopfenstein M.</i> The Operatics of Death: Gender, the Market, and the Reform-Era Public Sphere in the Death of Angiolina Bosio.....	13
<i>Randolph J.</i> Comment: the Utility of «Celebrity».....	25

Инструментализация прошлого в политике памяти и медиа

<i>Антипин Н. А.</i> Памятник императору Александру II в Златоусте: пример провинциальной коммеморации в дореволюционной России.....	28
<i>Устюгова В. В.</i> Взгляд киноведа vs. взгляд историка на советские исторические фильмы	39
<i>Кирчанов М. В.</i> Политика памяти в Исламской Республике Иран как незападная форма исторической политики (между ценностями уммы и принципами национализма).	46
<i>Суслов А. Б., Шуйская Е. В.</i> Российская история XXI века в зеркале школьных учебников истории.....	56

Социальная история религиозности и институтов церкви

<i>Блохин В. С.</i> Вероисповедные переходы армян в православие в Российской империи (середина XIX – начало XX века): мотивы, типология, результаты.....	69
<i>Марченко Н. А.</i> Архив Соловецкого монастыря в научной судьбе профессора Пермского университета Б. Д. Грекова	80
<i>Антощенко А. В. А. В. Карташев и послевоенное возрождение Свято-Сергиевского православного богословского института в Париже.....</i>	89
<i>Красулина Ж. М., Никонова О. Ю.</i> Святые источники и народная религиозность православного населения Урала в 1954–1964 годах.....	99

История в дискурсивных практиках, образах и нарративах

<i>Чернышев А. А., Черноморченко С. И.</i> Образ атамана Ермака в российском энциклопедическом нарративе первой половины XIX века	110
<i>Азапов М. Г.</i> «Северный вопрос» в российском политическом языке 60–70-х годов XIX века.....	117
<i>Авдашкин А. А.</i> От трудовых мигрантов до «Восточного батальона» красноармейцев: динамика образа китайцев в России в начале XX века	129
<i>Головнев И. А.</i> Образы дальневосточной колонизации рубежа XIX–XX веков (на материалах архива Николая Кирилова).....	141
<i>Хвалин Т. А.</i> Отставка А. И. Гучкова в сатире и карикатурах в мае 1917 года.....	153
<i>Корниенко С. И., Ехлакова А. Р.</i> Агитационно-пропагандистское противоборство красных и белых в пермской газетной периодике в годы Гражданской войны: типология дискурсов	164
<i>Сведения об авторах.....</i>	180

CONTENTS

“Celebrity” in History – History of “Celebrities”

<i>Shneyder K. I.</i> The Phenomenon of "Celebrity" in Russian Public Space of the First Half of the 19 th Century: Theoretical Foundations.....	5
<i>Klopfenstein M.</i> The Operatics of Death: Gender, the Market, and the Reform-Era Public Sphere in the Death of Angiolina Bosio.....	13
<i>Randolph J.</i> Comment: the Utility of «Celebrity».....	25

Instrumentalization of the Past in the Politics of Memory and Media

<i>Antipin N. A.</i> Monument to Emperor Alexander II in Zlatoust: a Case of Provincial Commemoration in Pre-Revolutionary Russia	28
<i>Ustyugova V. V.</i> A Film Critic's View versus A Historian's View on Soviet Historical Movies	39
<i>Kyrchanoff M. W.</i> Politics of Memory in the Islamic Republic of Iran as a Non-Western form of Historical Politics (Between the Values of the Ummah and the Principles of Nationalism).....	46
<i>Suslov A. B., Shuiskaya E. V.</i> Russian History of the 21 st Century in School Textbooks.....	56

Social History of Religiosity and Church Institutions

<i>Blokhin V. S.</i> Religious Conversions of the Armenians to Orthodoxy in the Russian Empire (mid-19 th – early 20 th Century): Motives, Typology, and Results	69
<i>Marchenko N. A.</i> The Archive of the Solovetsky Monastery in the Scientific Path of the Perm University's Professor Boris D. Grekov	80
<i>Antoshchenko A. V.</i> Anton Kartashev and the Post-War Revival of the St. Sergius Orthodox Theological Institute in Paris.....	89
<i>Krasulina Zh. M., Nikanova O. Yu.</i> Holy Sources and Folk Religiosity of the Orthodox Population of the Urals in 1954 – 1964	99

History is Discursive Practices, Images and Narratives

<i>Chernyshev A. A., Chernomorchenko S. I.</i> The Image of Ataman Yermak in the Russian Encyclopedic Narrative of the Early 19 th Century	110
<i>Agapov M. G.</i> The "Northern Question" in Russian Political Language in the 1860s and 1870s	117
<i>Avdashkin A. A.</i> From Migrant Workers to the "Eastern Battalion" of the Red Army: Dynamics of the Image of the Chinese in Russia at the Beginning of the XX Century	129
<i>Golovnev I. A.</i> Images of the Far Eastern Colonization of the 19 th – 20 th Centuries (on the Materials of the Nikolay Kirilov Archive).....	141
<i>Khvalin T. A.</i> Alexander Guchkov's Resignation in Satire and Cartoons in May 1917	153
<i>Kornienko S. I., Ekhlakova A. R.</i> Agitation and Propaganda Confrontation Between "Reds" and "Whites" in the Perm Periodicals During the Civil War: a Typology of Discourses	164
<i>About the Authors</i>	180